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Consell de Barri de Sant Martí de Provençals 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Biblioteca Gabriel García Márquez (Treball, 219-sala d'actes) 
Data i hora 7 de febrer de 2023, de 18 a 19.35 h. 
 Sessió emesa per streaming: youtu.be/rMpeXOXvbBg 

Persones assistents 
 David Escudé, president del Consell de Barri i regidor del Districte 
 Antoni Santos, vicepresident del Consell 
 Francesc Carmona, conseller de barri 
 Francesc Xavier Bañón, conseller tècnic 
 Silvia López, consellera 
 Inma Bajo, consellera 
 Maria Arenillas, consellera 
 Rosa M. Alemany, consellera 
 José L. Sánchez, conseller 
 Josep Garcia Puga, gerent 
 Vanessa Garcia, secretària del Consell i tècnica de barri 

Entitats i equipaments 
 Coordinadora d’Entitats Vern 
  Assoc. Veïnal Provençals de la Verneda 
 Assoc. Veïnal Sant Martí de Provençals 
 Vocalia de diversitat funcional de l’AV Sant Martí de Provençals 
 Centre d’Estudis de Sant Martí de Provençals 
 Parròquia Sant Martí de Provençals 
 Escola de persones adultes la Verneda-Sant Martí 

Ciutadania a títol individual: 45 

Ordre del dia 
1. Inici de curs de la nova escola bressol a l'Espai Pere Calafell. 
2. Obres al Centre Cívic Sant Martí. 
3. Obres a la plaça dels Porxos (2a fase). 
4. Programa educatiu de col·laboració de l'institut Joan d'Àustria i la UPC Campus Besòs. 
5. Informacions diverses: 
- Obres a l'entorn de la biblioteca Gabriel García Márquez. 
- Retorn de procés participatiu de l'estació de l'AVE. 
- Estudi de Paisatge Urbà de l'estació de l'AVE 
- Reglament de Participació: com ampliar la comissió de seguiment 

6. Torn obert de paraules. 

Els documents presentats durant la sessió es poden consultar al següent enllaç: 
ajuntament.barcelona.cat/santmarti/ca/lajuntament/participacio/consell-de-barri 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de Sant Martí 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
93 402 70 00 
dspit@bcn.cat 
barcelona.cat/santmartí 
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El conseller proposa canviar l’ordre dels punts i començar pel punt 4. 

Punt 4. Programa educatiu de col·laboració entre l'institut Joan d'Àustria i la UPC 
Campus Besòs. 

El conseller dóna la paraula al Sr. Oriol Jaumà, professor de robòtica i intel·ligència artificial a 
l’institut Joan d’Àustria, el Sr. Javier López, president de l’associació de robòtica d'estudiants 
de la Universitat Politècnica de Catalunya PUCRA, la Sra. Marga Núñez, responsable del 
projecte Entorn de la Fundació b_TEC del Consorci del Campus Diagonal Besòs, i el Sr. Pep 
Escolano, director de la Fundació B_TEC. 

El Sr. Escolano remarca la importància de poder aprofitar aquests espais de barri per 
compartir els projectes que es duen a terme amb el veïnat, els instituts, etc. Explica que les 
principals línies de treball que tenen són el desenvolupament del campus i l’impuls de 
l’entorn social i econòmic del mateix a través d’exemples de diferents projectes executats al 
barri el 2022 amb la col·laboració del veïnat i les empreses. La Sra. Núñez parla de les 
beques a equips de l’Entorn com la que es va donar a l’institut Joan d’Àustria. El Sr. Jaumà 
afegeix que la col·laboració de la UPC amb l’institut mitjançant la beca de robòtica té un 
recorregut d’uns 10 anys i afavoreix la creació d’espais d’aprenentatge i aprofundiment dels 
coneixements de l’alumnat, tant de batxillerat com de cicle formatiu com d’universitat, més 
enllà de l’horari escolar. El Sr. López explica que l’associació de robòtica es va crear el 2017 i 
ha organitzat diferents projectes i competicions com la VEX robòtica juntament amb la 
Universitat Politècnica de Catalunya (UPC). Tal i com ha explicat el Sr. Jaumà, diu que un 
dels objectius de la robòtica educativa és despertar vocacions científiques i tecnològiques, a 
la vegada que serveix com a eina lúdica d’aprenentatge. 

El conseller comenta que fa poc es va aprovar el Pla de Ciència que el que pretén és 
justament el que s’ha exposat: la col·laboració de les universitats amb el veïnat i el jovent. 
Aprofita per recordar que el cap de setmana del 10 i 11 de juny se celebra la Fira de la 
Ciència de Barcelona que tindrà lloc a la rambla Prim. 

Punt 1. Inici de curs de la nova escola bressol a l'Espai Pere Calafell. 

El conseller dóna la paraula a la Sra. Alícia Aguilera, directora de centres educatius 
municipals de l’Institut Municipal d’Educació de Barcelona. La Sra. Aguilera explica que 
l’escola bressol a l’Espai Pere Calafell no és una nova escola sinó una modificació de l’escola 
bressol municipal Esquitx. S’ampliarà l’oferta en 41 places. L’inici de l’activitat del centre està 
prevista pel setembre de 2023. S’incorporen en aquest equipament l’escola bressol i l’espai 
familiar de criança municipal, i es té previst que en un futur hi hagi una escola de música. 
L’espai familiar de criança municipal va a part de l’escola bressol en quant a procés 
d’inscripció i matrícula i s’oferiran 66 places per a infants de 0 a 3 anys que vulguin anar 
acompanyats per les seves famílies. Comenta que han potenciat els materials ecològics i han 
potenciat la reutilització de materials. A la cuina la majoria dels productes seran de 
proximitat i ecològics. 

Pregunta: una veïna indica que han sol·licitat nombroses vegades el pla d’usos, la sortida de 
fums, com s’utilitzarà la porta del carreró que és compartida amb la dels edificis colindants i 
els horaris de l’equipament. Pregunta quan es citarà els veïns i les veïnes afectats per tractar 
tots aquests temes. 

Pregunta: una veïna pregunta què se n’ha fet del material que hi havia a l’equipament abans 
de les obres, com fotografies, i que es remunta a l’activitat de l’escola quan estava 
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gestionada per La Caixa. 

Pregunta: la Sra. Sònia Rodríguez de la Vocalia de diversitat funcional de l’AV Sant Martí de 
Provençals pregunta quina ràtio de les places està destinada per a infants amb necessitats 
especials i també el percentatge de professionals amb diversitat funcional que atendrà 
aquests infants. D’altra banda, comunica que el Centre d’Estudis de Sant Martí de Provençals 
podria donar informació sobre els objectes de La Caixa. 

El gerent diu que intentaran esbrinar la ubicació del material que hi havia a l’equipament 
abans de les obres i afirma que una part està al Centre d’Estudis de Sant Martí de Provençals 
i segurament hi haurà part que estigui a l’escola bressol quan es torni a obrir. En quant a la 
reunió sol·licitada per les persones que viuen al costat de l’equipament, indica que tal i com 
es va parlar a l’Audiència Pública, la reunió serà abans del dia 21. 

La Sra. Arantxa Moran, presidenta del Centre d’Estudis de Sant Martí de Provençals, diu que 
sí que van recuperar part del material. Les capses de fotos, però, no les han vist entre el 
material recuperat. 

La Sra. Aguilera comenta que hi ha a disposició un informe d’educació inclusiva a les escoles 
bressol. Explica que aquells infants que tinguin un informe on consti que tinguin necessitats 
educatives categoritzades amb la categoria A tindran plaça a l’escola bressol. Tot i així, 
recorda que el servei d’escola bressol no és un servei universal. Quant a les ràtios, són les 
marcades per decret 1:8, 1:13 i pel grup de 2-3 anys, 1:19. Aquest últim és una mica per 
sota de l’1:20 establert. Afegeix que tenen un servei de suport educatiu dins l’escola i, a part 
d’aquest servei de suport, els infants que tenen necessitats educatives especials se’ls 
assignen unes hores de suport educatiu. 

Punt 2. Obres al Centre Cívic Sant Martí. 

El conseller dóna la paraula al gerent, que informa que la direcció facultativa de l’obra ja ha 
recepcionat l’obra de reforma de la part que quedava de la planta baixa del centre cívic. Falta 
finalitzar el tràmit administratiu per part del departament d’Intervenció de l’Ajuntament i 
queda pendent que pròximament es convoqui la reunió del consell del centre cívic. 

Pregunta: la Sra. Carla explica que han fet un document amb la llista d’arguments per 
demanar que la sala d’actes tingui les dimensions originals i també han recollit unes 600 
signatures per aquest motiu i per demanar que els usos de l’equipament es decideixin 
mitjançant el consens amb les entitats al consell d’equipaments, així com els canvis d’horaris. 

El regidor agraeix la feina de la comissió i manifesta la voluntat de treballar-ho de manera 
consensuada malgrat els desajustos comentats que hi puguin haver. 

Punt 3. Obres a la plaça dels Porxos (2a fase). 

El conseller dóna la paraula al gerent, que explica que la primera obra consistia pràcticament 
en la impermeabilització de l’aparcament de la plaça dels Porxos. Les obres a la plaça 
tindrien una segona fase perquè tot el que s’hauria de realitzar té un cost elevat i en aquell 
moment no es podia assumir. La plaça dels Porxos està situada en un dels eixos fonamentals 
del districte ja que vertebren la circulació de Llobregat - Besòs i és necessari acabar de fer la 
unió amb la plaça Eduard Torroja i les diferents zones d’aparcaments mal endreçats del 
carrer Andrade. Tot això, juntament amb la comunicació de la plaça dels Porxos amb la Gran 
Via és el que s’hauria de valorar al proper mandat. 

El Sr. Antoni Santos apunta que caldria veure com s’integra la zona d’usos compartits del 
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carrer Fluvià amb Andrade i recorda que caldria enllestir el tema de la seguretat al voltant de 
la sortida de l’escola dels Porxos des d’una perspectiva global del projecte. 

Pregunta: la Sra. Rodríguez indica que cal tenir en compte el manteniment, com l’estat de 
les voreres. Comenta també que les escales dels edificis tenen desnivells que caldria 
ressaltar amb pintura i manquen baranes per evitar caigudes. Diu que no sap si això últim es 
tracta d’un tema privat o de l’Ajuntament i proposa que l’Ajuntament requereixi per escrit en 
els casos que correspongui a privats fer aquestes actuacions. 

El gerent indica que les baranes serveixen per protegir les persones que pugen i baixen 
permetent la seva estabilitat. 

Punt 5. Informacions diverses: 

- Obres a l'entorn de la biblioteca Gabriel García Márquez. 
- Retorn de procés participatiu de l'estació de l'AVE. 
- Estudi de Paisatge Urbà de l'estació de l'AVE. 
- Reglament de Participació: com ampliar la comissió de seguiment. 

El conseller dóna la paraula al gerent. En referència a l’entorn de la biblioteca, explica que 
les obres de Concili de Trento pretenien crear un espai pacificat que permetés la trobada i 
l’estada. Encara falta una segona fase on s’incorporarà el mobiliari. Hi haurà un tram que 
serà de circulació destinada al veïnat dels blocs del cantó mar per poder accedir a 
l’aparcament. 

Quant al retorn del procés participatiu de l’estació de l’AVE, el gerent informa que el 17 de 
febrer es lliura la maqueta del projecte bàsic de l’estació, que no inclou l’entorn, i es parlarà 
amb ADIF sobre les dates de presentació del projecte. En aquest moment es farà el retorn 
del procés participatiu. S’espera que a principis de març hi hagi aquesta sessió de retorn. 

Pregunta: la Sra. Morán explica que des del Centre d’Estudis de Sant Martí de Provençals, 
l’Assoc. Veïnal, el Clot, la Sagrera, i Sant Andreu, han demanat l’estudi de paisatge per veure 
com impactarà en l’entorn tot el que es farà a l’estació de l’AVE. Indica que aquest estudi no 
s’ha fet des del punt de vista de Sant Martí i la Verneda. Demana que es faci també tenint en 
compte aquest punt de vista. 

El gerent comunica que ho traslladaran a Barcelona-Sagrera. 

Pregunta: un veí pregunta si s’ha decidit el nom de la futura estació de la Sagrera. Explica 
que el veïnat ha proposat que se li afegeixi el nom de Sant Martí a l’estació de la Sagrera. 

El regidor indica que durant la Festa Major s’estava recollint signatures per sol·licitar de 
manera oficial el nom de Sagrera de Sant Martí. La Sra. Morán diu que ja es va fer el tràmit 
però l’estan tornant a fer per insistir-hi. El regidor diu que en acabar el consell ho comenten. 
La Sra. Rodríguez recorda que fa 150 anys la Sagrera formava part del poble de Sant Martí 
de Provençals i el nom decidit pel poble és Sant Martí - La Sagrera. 

El conseller explica com s’amplia la comissió de seguiment. Diu que hi ha dues persones que 
s’han presentat com a candidates: l’Arantxa Morán, presidenta del Centre d’Estudis de Sant 
Martí de Provençals, i la Sonia Rodríguez, de la Vocalia de diversitat funcional de l’Assoc. 
Veïnal de Sant Martí de Provençals. La seva incorporació serà al següent mandat. 

Punt 6. Torn obert de paraules. 

El conseller dóna pas al torn obert de paraules. 
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Pregunta: una veïna de la futura plaça que es farà a Concilio de Trento vol saber si aquesta 
plaça canviarà la numeració de les adreces. 

El regidor diu que intentaran que aquesta plaça causi el menor impacte i molèsties possibles 
als veïns i les veïnes. 

Pregunta: una veïna pregunta sobre quin calendari hi ha previst de l’escola de música de 
Pere Calafell. 

El gerent explica que el projecte es licitarà durant les properes setmanes i començarà cap a 
l’estiu. 

Pregunta: la Sra. Morán pregunta si els ha arribat els punts que la Maria i ella van elaborar 
per tenir en compte en la sessió de retorn de l’AVE, en tota la zona del nucli antic, com les 
pintades a la paret, la il·luminació, etc. 

El regidor diu que no els ha arribat però els ho poden facilitar en acabar el consell de barri o 
per registre. 

Pregunta: una veïna manifesta que s’ha retirat un contenidor als voltants de Can Planes i 
demana que el reposin. 

El regidor indica que els ho facilitin per tal d’estudiar-ho. 

Vanessa Garcia 
Secretaria del Consell de Barri de Sant Martí de Provençals 

Barcelona, 7 de febrer de 2023 


